

សេចក្តីថ្លែងការណ៍ព័ត៌មាន

អង្គការគម្លាភាពកម្ពុជានឹងដាក់បង្ហាញនូវកម្មវិធីវាយការណ៍អំពីការស៊ីសំណូក
កម្មវិធីទូរសព្ទដែលអនុញ្ញាតឱ្យអ្នកប្រើប្រាស់អាចតាមដានបាននូវការស្វែងរកស្វែងរក

រាជធានីភ្នំពេញ ថ្ងៃទី២៩ ខែឧសភា ឆ្នាំ២០១៤ - អង្គការគម្លាភាពកម្ពុជា (TI Cambodia) សហការជាមួយ
Development Innovations ដែលជាគម្រោងរយៈពេល ៣ ឆ្នាំ ក្រោមជំនួយឧបត្ថម្ភរបស់ USAID
នឹងដាក់បង្ហាញកម្មវិធី ប្រេសប៊ូត (Bribespot) ក្នុងទម្រង់ជាភាសាខ្មែរ ដែលជាកម្មវិធីទូរសព្ទមួយដែលអនុញ្ញាត
ឱ្យអ្នកប្រើទូរសព្ទស្នាក់នៅទាំងអស់អាចវាយការណ៍ស្វែងរក និងប្រកបដោយប្រសិទ្ធភាព នៅពេលដែលពួកគេ
ជួបប្រទះនឹងការស៊ីសំណូក ស្វែងរក។ ការដាក់បង្ហាញនេះនឹងប្រព្រឹត្តទៅនៅ ការិយាល័យ Development
Innovations នាថ្ងៃទី២៩ ខែឧសភា ឆ្នាំ២០១៤ ចាប់ពីម៉ោង ៤ រសៀល។

Bribespot ត្រូវបានដាក់ឱ្យប្រើប្រាស់ជាលើកដំបូងនៅក្នុង ខែសីហា ឆ្នាំ២០១៣ និងកំពុងត្រូវបានប្រើ
ប្រាស់ទូទាំងពិភពលោក។ ប្រព័ន្ធរបស់ Bribespot គឺមានលក្ខណៈសាមញ្ញ អនាមិក និងងាយស្រួលប្រើ។
សាធារណជនអាច បញ្ជូនព័ត៌មានស្តាប់ តាមរយៈកម្មវិធីនេះ នៅពេលដែលពួកគេជួបប្រទះ
នឹងការស៊ីសំណូកស្វែងរក ពាក់ព័ន្ធនឹងសេវាសាធារណៈណាមួយ។

លោក Artas Bartas ស្ថាបនិកនៃកម្មវិធី Bribespot បានមានប្រសាសន៍ថា “យើងមានសេចក្តីរីករាយណាស់ដែល
បានធ្វើការជាមួយអង្គការគម្លាភាពកម្ពុជា ហើយយើងសង្ឃឹមថា ការដូចផ្តើមនេះនឹងមិន
គ្រាន់តែផ្តល់ឱ្យពលរដ្ឋកម្ពុជា
នូវវិធីងាយស្រួល ដើម្បីវាយការណ៍អំពីព្រឹត្តិការណ៍ស្វែងរកប្រចាំថ្ងៃប៉ុណ្ណោះទេ រឺគឺតែ
សំខាន់ទៅទៀតនោះ គឺនឹងក្លាយទៅជាប្រភពព័ត៌មានដ៏មានប្រយោជន៍មួយសម្រាប់ជាជំនួយ និងជា
ជំនួយក្នុងការដោះស្រាយបញ្ហាទាមទារសំណូក”។

Bribespot ជាភាសាខ្មែរដែលនឹងត្រូវដាក់បង្ហាញនៅក្នុងកម្មវិធីសម្ពោធនេះ គឺជាកម្មវិធីសម្រាប់ទូរសព្ទ ស្នាក់នៅ
(ជាទម្រង់ប្រព័ន្ធប្រតិបត្តិការ Android និងប្រព័ន្ធ iOS) និងគេហទំព័រដែលរាយការណ៍ទាំងឡាយនឹង
ត្រូវបានដាក់បញ្ចូល រួចបញ្ជូនមកមានបង្ហាញនៅលើផែនទីរបស់ Google ។ សាធារណជនអាចបញ្ជាក់ព័ត៌មាន
ស្តាប់ ឬបុគ្គល ដែលពួកគេបានបង់ប្រាក់សំណូក ប្រភេទនៃការស្វែងរក និងចំនួននៃទឹកប្រាក់ដែលបានស្វែងរក។

ប៉ារ៉ូម៉ែត្រ (Barometer) នៃអំពើពុករលួយជាសកលចុងក្រោយបំផុតរបស់អង្គការគម្លាភាពអន្តរជាតិបានបង្ហាញថា
ក្នុងរយៈពេលពីរឆ្នាំចុងក្រោយនេះយ៉ាងហោចណាស់ ៥៧% នៃប្រជាពលរដ្ឋកម្ពុជាបានបង់ប្រាក់សំណូកដល់
ស្ថាប័នសាធារណៈយ៉ាងហោចណាស់ចំនួនមួយ ដែលការស្វែងរកនេះគាត់ច្រើនបំផុតទី១ គឺទៅស្វែងរកតុលាការ
ទី២ ទៅ ប៉ូលីស និងទី៣ ទៅសេវាកម្មចុះបញ្ជីអត្រានុកូលដ្ឋាន ឬលិខិតអនុញ្ញាតផ្សេងៗ។ ការវាស់វែងដូច
គ្នានេះដែរក៏បានបង្ហាញថាមានប្រជាពលរដ្ឋចំនួន ៧៧% មានបំណងនឹងរាយការណ៍អំពីអំពើពុករលួយ។
ខណៈពេលដែលរបាយការណ៍របស់អង្គការគម្លាភាពអន្តរជាតិផ្តល់នូវទិដ្ឋភាពទូទៅ ការដូចផ្តើម
នៃកម្មវិធី Bribespot មានសក្តានុពលក្នុងការចាប់យកនូវរូបភាពនៃការស្វែងរកនៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជា។

លោក ប្រាប កុល នាយកប្រតិបត្តិនៃអង្គការគម្លាភាពកម្ពុជាបានមានប្រសាសន៍ថា “ច្បាស់ណាស់ថា
ពេលនេះ ប្រជាពលរដ្ឋកម្ពុជាកាន់តែច្រើនឡើងបានបង្ហាញពីការស្តាប់ខ្លឹម អំពើពុករលួយ។ យើងលើកទឹកចិត្ត
ពួកគេ ប្រែក្លាយការមិនសប្បាយចិត្ត និងកំហឹងរបស់ពួកគេចំពោះអំពើពុករលួយ ទៅជាកម្មភាព ដោយមួយ

ក្នុងចំណោមកម្មភាពទាំងនោះគឺការរាយការណ៍នូវអំពើពុករលួយដែលពួកគេកំពុងប្រឈម ឬឃើញ តាមរយៈ
កម្មវិធី Bribespot។ ចំណែកអ្នកដែលមិនប្រើប្រាស់ទូរសព្ទស្នាក់នៅក៏អាចវាយការណ៍អំពីអំពើពុករលួយគ្រប់
ប្រភេទបានតាមរយៈលេខទូរសព្ទបន្ទាន់របស់យើងគឺ ១២៩២ ឬ ៧៧៧៧។”

លោកបានបន្ថែមទៀតថា “លើសពីនេះប្រជាពលរដ្ឋត្រូវតែបន្តទាមទារ និងដាក់សម្ពាធដល់ថ្នាក់ដឹកនាំនៃរដ្ឋាភិ
បាល និងអ្នកនយោបាយ ដើម្បីឱ្យពួកគាត់ បញ្ឈប់ភ្លាមនូវការប្រព្រឹត្តអំពើពុករលួយ និងចាត់
វិធានការប្រកបដោយប្រសិទ្ធភាពក្នុងការដាក់ទោសដល់មន្ត្រីពុករលួយទាំងឡាយ ដោយគ្មានករណីលើកលែង
។”

ខណៈពេលដែលកម្មវិធី Bribespot ផ្តល់នូវវេទិកាសម្រាប់រាយការណ៍អំពើពុករលួយ វាគ្រាន់តែអាចទាក់ទាញ
ចំណាប់អារម្មណ៍ ទៅលើការស៊ីសំណូកស្វែងរក ដែលកើតឡើងនៅតាមទីតាំងផ្សេងៗ និងផ្តល់ការណែនាំ អំពី
មធ្យោបាយសម្រាប់ប្រជាពលរដ្ឋធ្វើការឆ្លើយតបទៅនឹងហេតុការណ៍ទាំងនោះតែប៉ុណ្ណោះ។ អង្គការគម្លាភាព
កម្ពុជានឹងធ្វើការជាមួយដៃគូពាក់ព័ន្ធ និងអាជ្ញាធរមានសមត្ថកិច្ចដើម្បីដោះស្រាយបញ្ហាការស៊ីសំណូកស្វែងរក
ដែលបានរាយការណ៍ និងប្រើប្រាស់ទិន្នន័យដែលទទួលបានសម្រាប់ធ្វើការតស៊ូមតិ។

កម្មវិធី Bribespot បានធ្វើគ្រប់ដំណើរដែលខ្លួនអាចធ្វើបានដើម្បីការពារនូវអត្តសញ្ញាណរបស់អ្នកប្រើប្រាស់ និង
ធានាថាការសម្ងាត់។ គ្មានតម្រូវការឲ្យចុះឈ្មោះឡើយ ដូច្នោះមានន័យថា វាលមិននឹងផ្តល់ឈ្មោះ ឬ អាសយដ្ឋាន
អ៊ីនធឺណិត (IP address) របស់អ្នកប្រើប្រាស់ នឹងមិនត្រូវបានប្រមូល ឬរក្សាទុកដោយ Bribespot នោះទេ
ហើយក៏មាននូវយន្តការដើម្បីធានាបានថាលំដាប់ព័ត៌មានមិនត្រូវបានរក្សាទុក សម្រាប់តាមដានត្រលប់ទៅ
ស្វែងរកអ្នកប្រើប្រាស់ឡើយ។